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§ 1   

Val av justerare och dag för justering 

Vice ordföranden Abit Dundrar (L) öppnade mötet. Abit Dundar (L) 

tjänstgör som ordförande då Jessica Jormtun (MP) anmält förhinder. 

 

Mötet ajournerades mellan klockan 18:05–18:20 för Öppet forum med 

frågestund för allmänheten. Öppet forum innehöll även tema med 

lägesrapport om Hägersten-Liljeholmens lokala demokratiutveckling 

och program, där Monica Slama och Peter Kreitz informerade. 

 

Mötesförhandlingarna återupptogs. Abit Dundar (L) hälsade  

Eleonore Eriksson (S) och Malte Sigemalm (S) välkomna som nya 

ledamöter i nämnden samt Ulrika Lorentzi (S) som ersättare.  

Eleonore Eriksson (S) var tidigare ersättare i stadsdelsnämnden.  

 

Abit Dundar (L) och Eva Fagerhem (S) utsågs att justera dagens 

protokoll. Justering sker 24 maj 2016. 

 

Anmäldes att föregående protokoll justerades 19 april 2016. 

 

Dagordningen godkändes. 
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§ 2   

Tertialrapport 1 – 2016 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner och 

överlämnar tertialrapport 1 för 2016 med helårsprognos till 

kommunstyrelsen och stadens revisorer. 

2. Nämnden godkänner en ökad omslutning med 16,0 mnkr. 

3. Nämnden begär budgetjustering med 7,2 mnkr för åtgärder för 

giftfri förskola (bilaga 3). 

4. Nämnden begär budgetjustering med 15,5 mnkr för 

Klimatinvesteringar (bilaga 4). 

5. Nämnden beslutar i enlighet med kommunstyrelsens uppmaning 

att lägga till ett nytt nämndmål och aktivitet under punkt 2.6. 

6. Nämnden beslutar i enlighet med kommunstyrelsens uppmaning 

att ändra årsmålen för indikatorer under respektive målen 2.5  

och 4.7. 

7. Nämnden beslutar om plan för upphandling enligt bilaga 5. 

8. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 
Nämnden bidrar till att uppfylla kommunfullmäktiges inriktningsmål 

samt mål för verksamhetsområdena. Nämnden prognostiserar ett 

nettounderskott med 7,2 mnkr före budgetjusteringar och före 

resultatdispositioner. Efter att hänsyn tagits till nämndens begärda 

budgetjusteringar med 7,2 mnkr redovisas ingen avvikelse mot 

budget, vilket är oförändrat jämfört med prognosen i mars. Efter 

resultatdispositioner visas ett nettoöverskott med 0,9 mnkr. 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 10 maj 2016. 

Dnr 136-2016-1.2.1   

 

Förslag till beslut 
Eva Fagerhem m.fl. (S), Johan Faxér m.fl. (MP) och tjänstgörande 

ersättaren Jonas Santesson (V) föreslog att nämnden skulle besluta 

enligt förvaltningens förslag. 

Abit Dundar m.fl. (L) och Lars Svärd m.fl. (M) lade fram ett förslag 

och föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom det. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 
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Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 

ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Reservation 
Abit Dundar m.fl. (L) och Lars Svärd m.fl. (M) reserverade sig mot 

beslutet till förmån för eget förslag. 

”1.  Stadsdelsnämnden beslutar att inte återta fritidsverksamheterna 

Fruängens ungdomsgård och Hövdingagården. 

2.  Stadsdelsnämnden anför därutöver följande. 

Ett Stockholm där alla har möjlighet att förverkliga sin potential och 

där framtida generationer växer upp med jämlika livschanser kräver 

välfärd i världsklass. Den rödgrönrosa majoriteten höjer skatten men 

har samtidigt problem med att finansiera kärnverksamheter som 

förskola, äldreomsorg och socialtjänst. Det ekonomiska läget i många 

stadsdelar är ansträngt. 

Vi kan se på flera håll i staden hur barngruppernas storlek i förskolan 

ökar. Hemtjänsten går med underskott i snart sagt varje del av staden. 

Och i flera stadsdelar ser vi också hur det ekonomiska biståndet går 

med underskott, trots att majoriteten skjutit till mer resurser. Trots 

skattehöjningarna har majoriteten svårt att få pengarna att räcka till. 

Läget för socialtjänsten är pressat på många håll, såväl av kostnads-

utvecklingen som av personalsituationen. För att förbättra 

personalsituationen och minska konsultkostnaderna krävs 

investeringar i befintlig personal i form av ökade möjligheter till  

löne-, karriär- och kompetensutveckling. Arbetet med att följa upp hur 

det går för de ensamkommande flyktingbarn som placerats är en av 

nämndens viktigaste uppgifter under året. 

Det ansträngda ekonomiska läget ställer stora krav på 

stadsdelsnämnden att prioritera. Mindre angelägna satsningar och 

projekt måste få stå tillbaka för att värna kärnverksamheterna. Tyvärr 

har majoriteten visat sig ha svårt att göra sådana prioriteringar. 

Symbolprojekt och perifera satsningar har tillåtits tränga ut insatser 

som gör verklig skillnad för de barn, vuxna och äldre som behöver 

hjälp från staden. 

Att kombinera en ekonomi i balans med höga ambitioner i välfärden, 

utan skattehöjningar som hotar jobben och företagandet, är en svår 

uppgift. Men den är avgörande om Stockholm ska bli en stad som 

klarar integrationen av nyanlända och ger kunskap och framtidstro åt 

växande generationer, utan att urholka vår förmåga att långsiktigt ta 

ansvar för välfärden. 
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Vår stadsdel är betjänt av ett nytt ledarskap som ger varje 

stockholmare större resurser att forma sitt eget liv. 

Vi vänder oss emot att den rödgröna majoriteten återkommunaliserar 

ungdomsgårdarna Fruängsgården och Hövdingagården.  För att kunna 

göra fritidsverksamheterna mer attraktiva behöver man inte ändra 

driftsformen.  Det ser ut som att S, V och MP vill komma åt de 

resterande verksamheter som drivs på entreprenad inom 

fritidsverksamheten.  Det har inte funnits något underlag för 

påståendet att Hövdingagården och Fruängsgården skulle ha få 

ungdomar. Därför finner vi det anmärkningsvärt att den politiska 

majoriteten av ideologiska skäl återigen återkommunaliserar 

välfungerade verksamheter. 

Vi välkomnar naturligtvis det utvecklingsarbete för 

fritidsverksamheten som ska ha sin utgångspunkt utifrån ungdomarnas 

behov och fritidsvanor. Vi tycker också att det är viktigt att 

förvaltningen även tittar närmare på den olika forskning som finns 

kring fritidsgårdarna i Sverige.” 

 

 

Ersättaryttrande 
Hans Tjernström (C) och Pierre Frennesson (KD) instämde med sitt 

ersättaryttrande i förslaget till beslut och reservation från (L) och (M). 
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§ 3   

Ändringar inom Axelsberg vård- och omsorgsboende 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd beslutar att 

korttidsplatserna på Axelsbergs vård- och omsorgsboende 

omvandlas och anpassas successivt till permanenta platser för 

vård- och omsorgsboende med somatisk inriktning. 

 

2. Nämnden beslutar att dagverksamheten Eternellen på Axelsbergs 

vård- och omsorgsboende flyttas till dagverksamheten Solkatten 

på Fruängsgårdens servicehus. 

 

3. Nämnden beslutar att förvaltningen får i uppdrag att säga upp 

förhyrda lokaler på bottenvåningen med fastighetsägaren  

Micasa AB, enligt tjänsteutlåtandet. 

 
Ärendet 
Axelsbergs vård- och omsorgsboende är populärt och har en hög 

beläggning. Lokalerna är dock inte ändamålsenliga utifrån ett 

kostnadseffektivt perspektiv. I ärendet redovisar förvaltningen möjliga 

åtgärder som kan bidra till att minska underskottet med bibehållen 

kvalitet eller till och med ökad kvalitet. Förvaltningens utgångspunkt 

har varit att åtgärderna ska påverka den enskilde så lite som möjligt. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 2 maj 2016. 

Dnr 198-2016-7 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Särskilt uttalande och ersättaryttrande 
Abit Dundar m.fl. (L) och Lars Svärd m.fl. (M) anmälde ett särskilt 

uttalande, Hans Tjernström (C) och Pierre Frennesson (KD) anmälde 

ett ersättaryttrande. 

 

”Vi är inte emot effektiviseringar men det framgår inte av ärendet hur 

de äldre kommer att påverkas. Det saknas en konsekvensanalys utifrån 

de olika boendeformerna och för brukarna av dagverksamheterna.” 
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§ 4   

Tillsyn av detaljhandel med tobak och folköl i  
Hägersten-Liljeholmen 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner och lägger 

tillsynsplanen för 2016 till handlingarna. 

 

Ärendet 
Tillsynen över folköls- och tobakshandeln i Hägersten-Liljeholmen 

har under 2015 genomförts enligt plan. Socialförvaltningen har 

genomfört kontrollköp av tobak på försäljningsställen i 

stadsdelsområdet. En plan för 2016 års tillsynsarbete har tagits fram. 

Länsstyrelsen i Stockholm utövar tillsyn över tillsynsarbetet inom 

stadsdelsnämnden. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 22 april 2016. 

Dnr 181-2016-1.3.1 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 5   

Delegation enligt LVM och förordnande enligt LVU  
till Socialjouren 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd delegerar till nedan 

nämnda gruppledare och socialsekreterare vid Socialjouren att 

begära polishandräckning enligt 45 § 1 och 2 st lagen om vård av 

missbrukare i vissa fall (LVM) inom nämndens eget 

ansvarsområde. 

 

2. Nämnden förordnar nedan nämnda gruppledare och 

socialsekreterare vid Socialjouren att begära polis-handräckning 

enligt 43 § 1 st 2 p lag med särskilda bestämmelser om vård av 

unga (LVU) inom nämndens eget ansvarsområde till följande 

personer.  

 

Ann Dahlgren, Daniel Colegate, Johan Christiansson,  

Agneta Engström, Lis-Mari Boija, Sanna Eriksson,  

Jennie Calminder, Maria Larsson, Maria Mistander,  

Inga-Lill Renhorn Källgren, Ulla Schöldström,  

Anneli Wernstedt, Louisa Sesti, Lena Wedberg, Julissa Fällgren, 

Feryal Lövström, Liliana Pellegrino, Lars Cronstrand,  

Linnea Hanning, Sara Ideström, Martin Karlsson,  

Gertrud Kleberg, Anna Tellström, Sofia Larsson,  

Anna-Stina Wilhelmsson, Mira Fargallo-Dillner,  

Katrin Pettersson, Ida Carnesten, Lydia Hjalmarsson,  

Margareta Högberg, Anders Ahlmark, Inger Åsebo,  

Agneta Borg-Bucknell, Mait Fredlund, Liselotte Tronders, 

Veronica Wolgast Karlberg, Anna Forsström. 

 

Ärendet 
Socialnämnden svarar för stadens jourverksamhet inom individ- och 

familjeomsorg. Socialnämnden som svarar för denna verksamhet 

fattar ett särskilt beslut om vilka tjänstemän som ska ha rätt att begära 

polishandräckning enligt LVM och LVU. Detta beslut överlämnas 

sedan till stadsdelsnämnderna som fattar motsvarande beslut. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 26 april 2016. 

Dnr 156-2016-1.1 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 6   

Personalpolicy för Stockholms stad 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner och 

överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen 

till kommunstyrelsen. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 
Stadsdelsnämnden har fått förslag till reviderad personalpolicy för 

Stockholms stad på remiss. Förvaltningen kostaterar att förslaget till 

personalpolicy blivit mer konkret, kortfattad och har ett enkelt språk. 

Förvaltningen föreslår några tillägg, bland annat att alla medarbetares 

viktiga arbete, vikten av ett öppet samhälle och respekt för alla 

människors lika värde, lyfts fram inledningsvis i personalpolicyn. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 2 maj 2016. 

Dnr 137-2016-1.5.1  

 

Förslag till beslut 
Eva Fagerhem m.fl. (S), Johan Faxér m.fl. (MP) och tjänstgörande 

ersättaren Jonas Santesson (V) föreslog att nämnden skulle besluta 

enligt förvaltningens förslag. 

Abit Dundar m.fl. (L) och Lars Svärd m.fl. (M) lade fram ett förslag 

och föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom det. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 

ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Reservation 
Abit Dundar m.fl. (L) och Lars Svärd m.fl. (M) reserverade sig mot 

beslutet till förmån för eget förslag. 

”Hägersten Liljeholmens stadsdelsnämnd beslutar att 

1.  Förvaltningens förslag till beslut godkänns delvis. 

 

2.  Därutöver anförs följande som svar på remissen från 

kommunstyrelsen. 
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Stadens medarbetare arbetar på uppdrag av stockholmarna. Arbetet 

finansieras av skattemedel och ställer höga krav på en tillförlitlig 

service som präglas av hög kvalitet och tillgänglighet. Det är den 

enskilde som ska stå i centrum för allt arbete i staden. Stockholm ska 

fortsätta att utvecklas till en internationell storstad där kvalitet, 

valfrihet och mångfald är i fokus för samtliga stadens verksamheter. 

Kvalitetsutveckling och innovationskraft i den offentliga servicen blir 

bäst när olika aktörer tillåts utveckla egna sätt att möta 

stockholmarnas önskemål och behov. 

För att kunna forma Stockholm till en stad i världsklass och 

tillförsäkra den service som lägger grunden för en attraktiv stad som 

utmärks av trygghet, mångfald och konkurrenskraft krävs kompetenta 

medarbetare, ett effektivt och framsynt ledarskap samt en god 

arbetsmiljö för anställda i de verksamheter som staden finansierar. 

Därför är det beklagligt att det föreliggande förslaget till 

personalpolicy för Stockholms stad, som ska ange vilka krav och 

förväntningar staden som arbetsgivare har på medarbetare och chefer, 

inte håller en tillräckligt hög ambitionsnivå. 

Ett gott ledarskap är omistligt för att tillgodose medborgarna en god 

service, möta de behov som finns och utveckla staden framåt. I den 

rödgrönrosa majoritetens förslag till personalpolicy råder dock en 

avsaknad av ett helhetsperspektiv kring ledarskapets roll. Bristande 

ledarskap har visat sig vara synonymt med hög sjukfrånvaro, medan 

ett gott ledarskap skapar en kreativ miljö och en effektiv organisation 

som stärker medarbetarnas drivkrafter och kompetens och därmed 

verksamhetens kvalitet. Med den ökande sjukfrånvaron bland stadens 

medarbetare och den höga personalomsättningen inom vissa 

förvaltningar räcker det inte med ett andefattigt dokument som inte 

dryftar många ord om betydelsen av ett effektivt ledarskap. Förslaget 

saknar också konkretion kring medarbetarnas roll och förutsättningar i 

relation till stadens mål och stockholmarnas behov och förväntningar. 

För att värna om stadens anställda och deras arbete för 

stockholmarnas bästa är en aktiv personalpolitik och ett modernt 

ledarskap avgörande. Den aktiva personalpolitiken måste ha tydliga 

gemensamma mål men även följas upp av ett tydligt ledarskap på 

lokal nivå.” 

 

Ersättaryttrande 
Hans Tjernström (C) och Pierre Frennesson (KD) instämde med sitt 

ersättaryttrande i förslaget till beslut och reservation från (L) och (M). 
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§ 7   

Låt fler forma framtiden! 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner och 

överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen 

till kommunstyrelsen. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 
Den statliga Demokratiutredningen 2014 har överlämnat sitt 

slutbetänkande Låt flera forma framtiden. Bland annat föreslås att 

nuvarande medborgarförslag ersätts av folkmotioner och att 

kommunerna i högre grad ska ge förutsättningar för dialog med 

medborgarna i viktiga frågor. Förvaltningen ställer sig positiv till 

utredningens förslag, dock med några synpunkter om folkmotionerna. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 14 april 2016. 

Dnr 158-2016-1.5.1 

   

Förslag till beslut 
Eva Fagerhem m.fl. (S), Johan Faxér m.fl. (MP) och tjänstgörande 

ersättaren Jonas Santesson (V) föreslog att nämnden skulle besluta 

enligt förvaltningens förslag. 

Abit Dundar m.fl. (L) och Lars Svärd m.fl. (M) lade fram ett förslag 

och föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom det. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 

ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Reservation 
Abit Dundar m.fl. (L) och Lars Svärd m.fl. (M) reserverade sig mot 

beslutet till förmån för eget förslag. 

”Att som svar på remissen anföra följande. 

Utredningen lägger fram ett stort antal förslag som berör både 

formella och informella arenor för demokratin, på så väl nationell som 

lokal nivå. Vi vill allmänt precis som utredningen betona vikten av att 

arbeta för att få in nya medborgare, såväl ungdomar som invandrare, i 



 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
19 maj 2016 

Blad 12 

 

  

demokratin. Såväl skolan som partierna, civilsamhället och offentliga 

myndigheter har en viktig uppgift att sprida kunskap om hur 

demokratin fungerar och vilka rättigheter man har som medborgare i 

det svenska samhället. Att ge stöd till organisationer och initiativ som 

syftar till att utbilda nya medborgare i hur demokratin fungerar är en 

viktig del i detta. 

Vi vill också betona att det kommunala självstyret inte bara är en del 

av utan också en förutsättning för demokratin i Sverige som helhet. 

Reformer som berör utövande av politisk makt i landets kommuner 

bör genomföras med stor respekt för det kommunala självstyret och 

för demokratiska principer. 

Vi vill vidare beröra några av de förslag som har störst betydelse för 

den kommunala demokratin, i den ordning de förekommer i 

utredningen. 

 

De förtroendevalda och den sociala representativiteten 

Vi har svårt att se hur partierna i fullmäktige skulle kunna samordna 

sina nomineringsprocesser för att uppnå jämställda kommunala 

bolagsstyrelser. Vägen till en mer jämställd sammansättning av 

kommunala bolagsstyrelser måste istället gå via ett aktivt 

jämställdhetsarbete inom varje respektive parti. Det är också oklart 

vad utredningens förslag om att nominera en kvinna och en man för 

varje post egentligen innebär och hur det praktiskt skulle förverkligas. 

Det tycks som att representantskapet, medlemsmötet eller annat 

nominerande organ alltså skulle nominera två personer, där sedan 

valprocessen i fullmäktige innebär att en av dem väljs. I så fall 

innebär förslaget att partiets medlemmar får sämre möjligheter att 

påverka vem som företräder partiet, vilket verkar strida mot 

utredningens ansats i övrigt. Detta tycks också värst drabba de mindre 

partierna, som ofta bara har en representant i en nämnd eller 

bolagsstyrelse. Det måste också på något sätt avgöras vilka partier 

som ska företrädas av en kvinnlig respektive manlig kandidat. 

 

De förtroendevaldas villkor 

Vi anser inte att det är aktuellt för Stockholms del att prova direktval 

till geografiska nämnder, i vår kommuns fall stadsdelsnämnderna. Vi 

välkomnar att utredningen har tagit intryck av de problem helt 

direktvalda nämnder skulle kunna medföra i en kommun som 

Stockholm. Men att experimentera med ett blandat valsätt där vissa 

mandat tillsätts av fullmäktige och andra direkt av väljarna, som 

utredningen föreslår, riskerar att leda till en kanske ännu oklarare 

ansvarsfördelning. 
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Vi tillstyrker också förslaget om att möjliggöra för hel- eller 

deltidsarvoderade förtroendevalda att vara föräldralediga. I Stockholm 

tillämpas denna ordning redan idag. 

 

Begränsning av mandatperioder 

I betänkandet uppmanas de politiska partierna att överväga en 

begränsning av antalet mandatperioder som en person kan inneha ett 

uppdrag som ordförande. Skälet till denna uppmaning är begripligt. 

Den elitisering och maktkoncentration som beskrivs är på sina håll en 

realitet. Ökad statlig styrning och offentlig reglering av 

partiorganisationerna är emellertid inte lösningen. I grunden är det 

viktigt att väljare kan utse sina företrädare, och det är väljarnas 

förtroende som bör vara vägledande i dessa frågor, som för partiernas 

del är mycket angelägna. 

 

Den lokala politikens organisering 

Vi ställer oss tveksamma till idén om ett demokratibokslut. Det tycks 

alltså vara ett slags granskning av korrektheten och utförligheten i den 

redovisning som nämnderna lämnar till fullmäktige. Det torde i första 

hand vara en sak för revisorerna att granska. Vi vill starkt avråda från 

att ett sådant uppdrag lämnas till valnämnden. Det är av mycket stor 

vikt att valnämndens renodlat valadministrativa roll värnas. 

Vad gäller förslaget om att en eller ett par gånger per år anordna 

allmänpolitiska debatter i fullmäktige så torde det förslaget vara 

tillgodosett genom budgetdebatten varje år, liksom genom 

fullmäktiges frågestunder. 

 

Det förstärkta folkinitiativet 

Vi ställer sig tveksamma till utredningens rekommendation om att 

partierna i fullmäktige ska komma överens före en lokal 

folkomröstning om villkoren för att respektera valresultatet, och att en 

riktlinje för ett löfte om att respektera folkviljan bör vara 50 procents 

valdeltagande. Det finns en rad faktorer som gör att en sådan riktlinje 

inte alltid är lämplig. Valdeltagandet i de kommunala valen är på  

83 procent betydligt högre. Vissa stora ärenden kan vara av en sådan 

omfattning att de påverkar kommunens verksamhet under lång tid och 

inom ett flertal verksamhetsområden, och kan till och med komma att 

utgöra huvudtemat under en kommunal valkampanj. Då bör det vara 

partierna obetaget, i synnerhet om valresultatet knappt överstiger  

50 procent och folkviljan är splittrad, att utifrån det mandat som 

väljarna gett dem i kommunalvalet ta ansvar för helheten även om det 

strider mot resultatet i en folkomröstning. 
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Medborgarförslag och folkmotion 

Vi ställer oss avvaktande till förslaget om folkmotioner. Nuvarande 

ordning med medborgarförslag till stadsdelsnämnderna fungerar i 

huvudsak bra – i vart fall skulle det innebära en mycket stor 

förändring att ersätta dessa med folkmotioner. 

Eftersom Stockholm är en så pass stor kommun kommer antalet 

folkmotioner förmodligen att vara begränsat. Förslag som kan 

mobilisera flera tusen invånare kommer förmodligen att härröra sig 

till ärenden som redan är föremål för politisk behandling – till 

exempel byggprojekt. Det finns en risk att det skapas falska 

förhoppningar om vilken möjlighet som finns att på motionsväg 

påverka ett ärende som har en lagstadgad gång. 

 

Ungas delaktighet och inflytande 

Vi vill avstyrka förslaget om försöksverksamhet med sänkt 

rösträttsålder till 16 år vid de kommunala valen. Vi anser att det 

fortfarande är angeläget att det finns en koppling mellan den allmänna 

myndighetsåldern och de rättigheter och skyldigheter som det 

politiska medborgarskapet medför. Däremot bör rösträtten i 

kommunala val gälla från och med det år man fyller 18, istället för 

dagen. För att sänka den effektiva åldern för rösträttsdebut bör också 

skilda valdagar återinföras. Som utredaren konstaterar har Sverige 

långt mellan valen och den representativa demokratin skulle må bra av 

att demokratins mekanismer fick komma till användning oftare. 

 

Delaktighet och inflytande för personer med 
funktionsnedsättning 

Vi tillstyrker förslagen om större möjligheter till assistans och service 

för att underlätta för personer med funktionsnedsättning att utöva 

kommunala förtroendeuppdrag. Vi uppmanar regeringen att 

återkomma med förslag för att garantera att kommunala möteslokaler 

är tillgängliga för personer med funktionsnedsättning. Det bör inte 

bara gälla möteslokaler för kommunala organ utan även samråd, 

konferenser och andra möten som anordnas av kommunen. 

En fråga som utredningen inte berör men som gott kunde ha tagits upp 

rör möjligheten för ledamöter i funktionshindersråd att få arvode och 

kompensation för förlorad arbetsinkomst på samma villkor som 

partipolitiskt tillsatta ledamöter av samma råd. 
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Övrigt 

Att upprätthålla legitimiteten hos demokratin är som utredningen 

konstaterar en central uppgift. Även om det inte har varit föremål för 

utredningens uppdrag vill vi ta upp vikten av att arbeta mot valfusk 

och andra former av oredligt förfarande vid val. Regeringen bör 

överväga förslag som skärper valhemligheten, liksom att förbjuda 

personer som dömts för otillbörligt verkande vid röstning att vara 

valbara vid nästkommande allmänna val.” 

 

Ersättaryttrande 
Hans Tjernström (C) och Pierre Frennesson (KD) instämde med sitt 

ersättaryttrande i förslaget till beslut och reservation från (L) och (M). 
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§ 8   

Anmälan av Stockholms stads handlingsplan för att 
förbättra arbetssituationen för socialsekreterare och 
biståndshandläggare 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger anmälan till 

handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes Stockholms stads handlingsplan för socialsekreterares och 

biståndshandläggares arbetssituation som beslutades av 

Socialnämnden 18 februari 2016, § 15.  

Socialnämndens dnr 3.1.2-490/2015 
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§ 9   

Protokoll från pensionärsrådet 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd har tagit del av 

pensionärsrådets synpunkter och lägger protokollet till handlingarna. 

 
Ärendet 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 10 maj 2016. 
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§ 10   

Protokoll från rådet för funktionshinderfrågor 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd har tagit del av rådet för 

funktionshinderfrågors synpunkter och lägger protokollet till 

handlingarna. 

 

Ärendet 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 12 maj 2016. 
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§ 11   

Protokoll från förvaltningsgruppen 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger protokollet  

till handlingarna. 

 

Ärendet 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 10 maj 2016. 
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§ 12  

Förteckning över inkomna skrivelser 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger anmälan till 

handlingarna. 

 

Ärendet 
Följande skrivelser anmäldes till stadsdelsnämnden: 

 
Grind i parken vid Schlytersvägen 
(rubricerat som medborgarförslag) 

Inkom 31 mars 2016, dnr 155-2016-1.2.3 

Förvaltningens svar bilades. 
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§ 13   

Anmälan av tjänstemannabeslut 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger sammanställningen av 

tjänstemannabeslut till handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes tjänstemannabeslut fattade enligt delegationsordningen. 

Dnr 1-2016-1.1 
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§ 14   

Nämndens och förvaltningens frågor 

Skrivelse för beredning om verksamhetsstöd till Fenix 
Abit Dundar m.fl. (L) och Lars Svärd m.fl. (M) lade fram en skrivelse 

för beredning om verksamhetsstöd till föreningen Fenix.  

Dnr 250-2016-5.4 

 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd överlämnar skrivelsen till 

förvaltningen för beredning. 

 

Ersättaryttrande 
Hans Tjernström (C) och Pierre Frennesson (KD) instämde med sitt 

ersättaryttrande i skrivelsen från (L) och (M). 

 

___________________ 

 
Ny äldreomsorgschef 

Lars Arvidsson presenterade Marja Kammouna som tillträtt som 

äldreomsorgschef i förvaltningen från 16 maj. 
 
Verksamhetsbesök 

Förvaltningen inbjöd nämnden till verksamhetsbesök eftermiddagen 

den 3 juni samt till invigning av Förskolan Vasan.  

 
Hedersbelöningen 

I år har 35 medarbetare från Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd 

fått hedersbelöningen efter att ha arbetat 30 år i staden.  

 
Balanslista över inkomna skrivelser från nämnden 

Anmäldes balanslista över inkomna skrivelser från 2015 och 2016. 

 
Rapporter för kännedom i pärm 
Samlad kvalitetsredovisning kommunal förskola i Stockholms stad 2016 

§ 10 Utbildningsnämnden 14 april 2016 
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§ 15   

Anmälan av rapportering av ej verkställda beslut enligt  
SoL och LSS kvartal 1 för 2016 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger anmälan till 

handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes att förvaltningen under första kvartalet 2016 rapporterat in 

tio beslut till Inspektionen för vård och omsorg (IVO) som inte 

verkställts inom tre månader. Därutöver har förvaltningen rapporterat 

in sex beslut som verkställts, ett beslut som avslutats utan att ha 

verkställts samt ett avbrott i verkställighet där beslutet inte åter 

verkställts inom tre månader. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 18 april 2016. 

Dnr 170-2016-1.2.1 
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§§ 16–18  

Nedläggning av faderskapsutredning enligt  
2 kap. 7 § föräldrabalken (FB) 

Sekretess enligt 26 kap. 1 § OSL 

_______________ 

 

 
§§ 19–20  

Yttrande över ansökan om adoption enligt 4 kap. 10 § FB 

Sekretess enligt 26 kap. 1 § OSL 
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§ 21 

Anmälan av sociala delegationens protokoll 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger protokollet till 

handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes sociala delegationens protokoll från 21 april,  

3 maj och 12 maj 2016. 


